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9 anyslíniacornellà
Adeu aunhistòric
4 El Llobregat Centre tancarà el 8 de gener
després de 30 anys de la seva obertura

4 Els comerciants en culpen la propietat i ara 
també preocupa la situació dels treballadors pàg 3
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BÀSQUET pàg 20
Barneda: “Pocs clubs et permeten
equivocar-te molt perquè aprenguis
com fa el Basket Almeda”

“UN GRAN SAVI”  pàg 16
‘Camino a Chicuelo’:
s’estrena el documental
del guitarrista cornellanenc

A FONS pàgs 12 i 13
El poder dels algoritmes
condiciona diàriament
les nostres vides

ESTUDIS pàg 14
Cornellà i la UB 
creen una càtedra
sobre feminismes

SUCCESSOS pàg 14

El jurat declara culpable
l’acusat de l’assassinat
de Janet Jumillas
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Els anys 90 el Llobregat Centre,
encara avui dia conegut popu-
larment com ‘l’Eroski’ pel mític
cartell vermell de la marca basca
de supermercats que hi havia al
sostre –tot i que va marxar el
2017–, era un dels indrets més cè-
lebres i concorreguts de la co-
marca. Havia estat inaugurat un
1 de desembre del 1994, i alesho-
res els centres comercials eren re-
buts amb una barreja de mal-
fiança i curiositat. Dos anys més
tard, a l’Hospitalet obria la Farga,
el Max Center que encara li diuen
alguns, i juntament amb l’Eroski
van esdevenir dues superfícies mí-
tiques que oferien compres, res-
tauració i amples sales de cinema. 

El panorama tres dècades
més tard és molt diferent, i ara el
mític Llobregat Centre ha anun-
ciat que tancarà després de Nadal.
Així ho va avançar El Periódico a
principis del desembre, després
que la comunitat de propietaris
del centre anunciés que no havia
arribat a un acord econòmic amb
la propietat. Tot i això, la sensa-
ció entre els comerciants, que
tenen el 9,95% de la propietat de
la instal·lació, és que es podia ha-
ver fet molt més per salvar el cen-
tre. Així ho explica a Línia Cor-
nellà el Fernando, propietari del
restaurant El Coto, que és al Llo-
bregat Centre des de la seva ober-
tura, fa prop de 30 anys. “La
sensació que tenim és que el vo-
len tancar i que l’han deixat mo-
rir”, lamenta. S’està referint al
propietari majoritari, Comercial
Inversora, que ostenta el 50,05%
de la propietat de la superfície. 

Mentrestant, els comerços es
preparen per fer front al tanca-
ment, que es farà efectiu el 8 de
gener, després de Nadal. “Els

propietaris no volem tancar”,
reitera en diverses ocasions el
Fernando. Els cartells de “liqui-
dació total” són visibles a moltes
botigues, i al seu interior la con-
versa estrella entre els clients i els
dependents és el tancament del
centre comercial. 

ACCIONS JUDICIALS
Els comerciants consideren que la
propietat majoritària i la gestora
del centre comercial, Gentalia, no
han complert amb les seves obli-
gacions, fet pel qual han anunciat
accions judicials. Tanmateix, la
sensació és que ja res aturarà el
tancament definitiu. En aquest
sentit, els comerciants coincidei-
xen en opinar que la decisió de
convertir el pàrquing del centre en
un de pagament va donar el cop
de gràcia a la superfície comercial. 

En aquest aparcament, a més,
funciona un Park&Ride per als
viatgers de Rodalies i metro que

l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB) va posar en marxa fa
relativament poc i sobre el qual hi
ha la incògnita pel seu futur. 

Però una de les qüestions
que més preocupen és el futur
dels prop de 200 treballadors del
centre comercial. Eduardo Jódar,
el responsable de l’àmbit de Ser-
veis de CCOO al Baix Llobregat,

assegura a aquesta publicació
que s’ha arribat a un acord amb
Carrefour per redistribuir els 90
empleats de la botiga entre el Prat
i al Gran Via 2 de l’Hospitalet.
L’altra marca de consideració
que té presència a la gran su-

perfície cornellanenca, McDo-
nalds, hi té uns 18 treballadors
que hauran de ser reubicats,
preferiblement, en els altres dos
establiments que la marca té a la
ciutat, el de l’Splau i el McAuto.
Jódar assegura que ja s’han ini-
ciat converses per fer-ho possible. 

Ara bé, la situació de la resta
de treballadors de les botigues és
més complexa, atès que formen
part d’empreses petites. En
aquest sentit, el patiment és
mutu, atès que el propietari hau-
rà de fer fora els seus treballadors
perquè l’obliguen a tancar. És el
cas del Fernando, que tot i tenir
projectes al cap per continuar
amb el seu negoci fora del Llo-
bregat Centre, de moment ha de
fer fora els seus quatre empleats. 

PREOCUPATS
Qui ha mostrat la seva preocu-
pació per tot plegat és l’Ajunta-
ment, que celebra l’acord pels

empleats del Carrefour i s’afanya
a recordar que el tancament és
fruit de la decisió d’una empre-
sa privada i que poc més pot fer,
més enllà de vetllar perquès es
compleixin les normatives. 

Amb tot, tant el consistori,
com els botiguers i els sindicats
expressen la seva incertesa pel fu-
tur de la superfície. Jódar recor-
da que el centre comercial va aju-
dar a mitjans dels noranta a ob-
rir la ciutat cap a un barri, Font-
santa-Fatjó, que estava arraco-
nat. “A ningú no l’interessa que
tanqui”, resumeix el responsable
de la secció de Serveis de CCOO. 

Per la seva banda, el Fernan-
do tem que aquesta mola de for-
migó quedi abandonada i es de-
gradi, molt en la línia del que aler-
ta l’Ajuntament, que diu no saber
les intencions del propietari ma-
joritari pel que fa al futur de l’es-
pai. De moment, aquesta societat
evita pronunciar-se al respecte.

“L’handeixatmorir”
» El Llobregat Centre tancarà definitivament el 8 de gener, 30 anys després de la seva inauguració
» Els comerciants lamenten que la propietat majoritària no té gens d’interès per mantenir-lo obert

Passat i present: a l’esquerra, imatge del dia de la inauguració del centre, l’1 de desembre del 1994. A la dreta, foto de l’actualitat. Fotos: Llobregat Centre

Hi ha un acord 
per redistribuir els
empleats del Carrefour,
però preocupen la resta

F. J. Rodríguez
CORNELLÀ
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La lupa

Si algun tret ha definit l’estratègia d’Esquer-
ra Republicana la darrera dècada ha estat la
voluntat de sumar al projecte republicà sen-
sibilitats i persones provinents d’altres espais

polítics. La resposta de l’Estat espanyol al procés de
reforma estatutària que van posar en marxa els go-
verns progressistes a Catalunya la primera dècada
d’aquest segle va afavorir notablement aquest tràn-
sit de capital polític cap a les files republicanes. Eren,
en bona part, persones que van haver de renunciar
al seu propòsit de regenerar l’Estat espanyol un cop
van xocar amb un immobilisme intransigent que fo-
ragitava els federalistes decebuts. En el marc d’aquest
procés han anat desembarcant a ERC persones
amb un gran bagatge polític que han acabat encap-
çalant projectes municipalistes. El cas més para-
digmàtic és el d’Ernest Maragall, guanyador de les
eleccions municipals a Barcelona el 2019 i que re-
peteix com a candidat el 2023, com a símbol d’aquest
trànsit de l’ànima catalanista del PSC cap a l’inde-
pendentisme. El maragallisme forma part avui dia
de l’ADN d’Esquerra Republicana.

Aquesta voluntat de suma, de construir grans ma-
jories i consensos, de comptar amb diferents sen-
sibilitats per poder fer créixer el projecte republicà
i servir la ciutadania de la millor manera possible
és palpable dia rere dia i en tots els àmbits. Només
així s’entén la composició del nou Govern de la Ge-
neralitat, un cop Junts va decidir marxar a l’oposi-

ció. Per obrir aquesta nova etapa, el president Pere
Aragonès va decidir incorporar com a consellers per-
sones provinents de diferents espais polítics, com
Carles Campuzano (un veterà socialdemòcrata amb
una llarga trajectòria a CDC), Quim Nadal (que ha-
via estat conseller del PSC, on va militar 35 anys) o
Gemma Ubasart (que havia liderat Podem a Cata-
lunya). També cal destacar la incorporació al Govern
de l’exdiputada de la CUP Mireia Boya i de Maties

Serracant, exalcalde de Sabadell encapçalant la
Crida per Sabadell. El resultat és un govern plural,
republicà i al servei de la ciutadania, amb la voca-
ció de representar i defensar els grans consensos de
la societat catalana.

Amb les eleccions municipals en un horitzó
cada cop més proper, ara arriba el torn de continu-
ar amb la suma en l’àmbit local. En aquesta línia, les
darreres setmanes s’han anunciat diverses coalicions
d’Esquerra Republicana i Esquerra Unida i Alter-
nativa a diferents municipis metropolitans, com
l’Hospitalet, Cornellà i Mollet, i s’està treballant per

aconseguir més acords en altres ciutats. A les zones
metropolitanes volem continuar creixent i sumant
des de l’esquerra, i ho fem amb qui compartim un
llarg historial de lluites compartides, començant per
les lluites veïnals que va encapçalar el PSUC els anys
70 fins als nostres dies. Amb aquests acords, tenim
la voluntat de representar els nostres barris, amb un
marcat caràcter social i sent útils al conjunt de la ciu-
tadania, especialment en aquests moments en què
la inestabilitat internacional, l’augment dels preus
dels serveis bàsics i la pujada dels tipus d’interès di-
ficulten els projectes de vida de bona part de les fa-
mílies del nostre país.

El republicanisme, doncs, continua sumant, cada
dia i des de tots els àmbits. Hi ha una part de l’inde-
pendentisme que, incapaç de sumar voluntats i de ge-
nerar consensos, ha mostrat un especial interès a ri-
diculitzar el concepte “eixamplar la base”. Aquells que
no tenen un projecte propi ni cap estratègia defini-
da per avançar cap a la República catalana dediquen
totes les seves energies a posar pals a les rodes i a mi-
rar de fer descarrilar el projecte d’aquells que sí que
en tenim. Davant d’aquest tacticisme destructiu, des
d’Esquerra Republicana hi contraposem la nostra res-
ponsabilitat i el nostre esforç incansable per conti-
nuar sumant, treballar per fer possibles grans con-
sensos i ser útils a la ciutadania. Ho continuarem fent,
malgrat el soroll i  les dificultats, des dels valors re-
publicans i progressistes, sempre al costat de la gent.

Volem representar els nostres
barris, amb un marcat caràcter
social i sent útils a la ciutadania

per Oriol López, secretari de Mobilització i Coordinació Municipal d’Esquerra Republicana

A les grans ciutats, continuem sumant
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En 2010, centenares
de miles de catalanes

clamaron porque lo que
no se había ganado en las urnas se ter-
minó ganando en los despachos del Tri-
bunal Constitucional. Y les dijimos: si
nos lo han hecho hoy a nosotros, se lo
pueden hacer a ustedes mañana. Aquí
lo tienen. Crisis constitucional.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

La contraseña no es
válida. 

La contraseña no es
válida. 
La contraseña no es válida. 
He olvidado mi contraseña. 
Introducir contraseña nueva. 
La contraseña nueva no puede ser la
misma que la antigua.

@criscleme

Primer any sencer
emancipada i la capa-

citat d’estalvi ha estat de
1.000 euros. Feina estable, jornada
completa i salari superior a la mitjana
de Catalunya. Compartint pis en una
ciutat a 40 km de la capital. És insofri-
ble no tenir cap capacitat per projec-
tar el futur. I soc “afortunada”.

Avui, quan he acabat
d’entrevistar un xic, s’ha

disculpat pel seu valen-
cià, per si havia dit alguna paraula
malament. Llavors m’ha explicat que
era d’Albacete. El seu valencià tenia un
accent tan bo que ni havia pensat per
un moment que no era valenciano-
parlant. Fa més qui vol...

@PepaFerrer@aa__ballesteros@antonibassas
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Línia Cornellà no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Premi a una jove de Cornellà 
per un projecte innovador1

2 La llum de l’esperança a Cornellà

La memòria, en perill

Augmenten les queixes 
per l’oci nocturn a Femades

Inquietud municipal pel 
tancament del Llobregat Centre

El + llegit líniacornellà.cat
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A les xarxes

@324cat: Els estats membres de la UE han
arribat a un acord per aplicar un topall al
preu del gas, que no afectarà ni Espanya ni
Portugal perquè ja tenen el topall ibèric.

@julibert_joan: No és una mica fort que
dos jutges a qui es vol recusar puguin vo-
tar en la decisió per recusar-los? Quin con-
cepte de justícia és aquest?

#RevoltaAlTC

@Catinformacio: El sorteig de loteria de
Nadal ha cantat números erronis durant
anys. Una jutge rebutja que s’informi dels
números mal cantats.

#ErrorsALaLoteria #TopallAlGas

Safata d’entrada

Afinals dels 70, una de les ac-
tivitats programades a l’au-
la unitària de l’escola va ser

fer turisme urbà: l’objectiu era vi-
sitar llocs mai vistos. Quan som
nens gairebé no sabem res, però te-
nim intacta la necessitat d’emo-
cionar-nos, i aquesta és l’obligació
del magisteri. Hi ha coses difícils
d’explicar quan arriba la sorpresa,
quan ens acostem a la novetat. Una
de les més inquietants va ser quan
vam viatjar en metro a l’estació de
Sants, una aventura per degustar
el que és desconegut, que va il·lu-
minar els racons més profunds dels
nostres cossos mentre pujàvem i
baixàvem  les escales mecàniques
d’aquell lloc convertit en un parc
d’atraccions. Les arrels subtils que
ens acariciaven, refinades amb la
dolçor d’aquelles personetes, feien
d’allò un altell sagrat al tacte de l’o-
cult, esquitxat de matisos on l’oïda
reconeixia altres fonts, on l’olfac-
te mostrava trajectòries fèrtils.

L’aula era un breu espai de
temps en què vam ser trapezis-
tes amb grans collarets de flors
que trobàvem al bosc de l’esbar-
jo. Compartíem un únic desig:
que res dolent ens passés. Érem
el grup del vent, la nostra cançó,
la de les balances d’Ovidi, una
música amb majúscules que
agradava tant a petites com a

La cançó de les balances
per Francesc Reina

grans. Al rerefons de les ànimes
creixia un desig de ser poetes. 

En una altra ocasió vam
anar al Ritz. La intenció era fer
voltes per la porta giratòria; no
ens van deixar. Però el més im-
portant era el contacte amb la
realitat: assistir al miracle d’a-
quella màgia que es quedaria
als nostres ulls per sempre. 

Llegeixo sobre la miopia
democràtica, l’oblit de fets re-
provables comesos per autori-
tats i amb ocultació d’actes de-
lictius… Hi ha una llarga llista
d’excàrrecs públics que, en
abandonar les seves tasques
(fins i tot hi ha qui les alterna),
treballen en diferents sectors
privats, com el de la indústria
militar, aconsellant polítics so-
bre quina és l’empresa conve-
nient per afavorir contractes
familiars. Aquesta pràctica s’a-
nomena “portes giratòries” i
sovint és titllada de corrupció. 

Llegeixo sobre el drama de
l’habitatge al nostre país, les xi-
fres d’inversió pública són ab-
solutament ridícules. Llegeixo

sobre les patronals immobilià-
ries permanentment en con-
tacte amb mandataris per as-
sessorar-los sobre lleis que be-
neficiïn els seus fons d’inversió,
com ho fa un exalcalde, presi-
dent de la FIABCI, “òrgan con-
sultiu de governs i les Nacions
Unides per al disseny de políti-
ques habitacionals i desenvolu-
pament urbà, membre de la
Coalició Internacional de Nor-
mes d’Ètica”, etc. Llegeixo sobre
la regidora que va haver de di-
mitir del càrrec després de rebre
amenaces de mort per denun-
ciar irregularitats en llicències
que s’atorgaven a pisos turístics. 

Torna el record plaent d’a-
quella porta màgica. ¿Són
les portes giratòries una elecció
correcta o necessitem altres me-
sures que ens protegeixin contra
els incendis, per eliminar barre-
res amb massa freqüències d’ac-
cés, que ens ofereixin una pro-
tecció excepcional contra els
corrents de brutícia? Les seves
funcions són tan diverses com els
requisits que se’ls hauria d’exigir.
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Els semàfors

Durant el 2021, la Fundació 
per a l’Atenció a Persones
Dependents, una iniciativa
creada per l’Ajuntament, la

Diputació, Creu Roja i Tecsal SA,
va atendre 8.790 persones 

i va repartir 12.434 
àpats a domicili.

pàgina 10Fund. Dependents

Cornellà Actitud va tornar a
celebrar la seva Quina de Nadal
el passat 17 de desembre. 
A través d’aquesta activitat, 
en la qual han col·laborat

entitats, comerços i ciutadania,
el col·lectiu vol ajudar
la Botiga Solidària.

pàgina 16Cornellà Actitud

El guitarrista i compositor
cornellanenc Juan Gómez

‘Chicuelo’ acaba de publicar nou
disc, Caminos. En paral·lel, 
el cineasta Luis Gibert 
ha presentat recentment 

un documental sobre la figura
d’aquest artista flamenc.

pàgina 16Chicuelo
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Mirada pròpia

La tàctica de llançar enganys, mentides,
postveritats o com vulguin anomenar-les
està feta amb la intenció d’estendre una in-
formació manipulada o directament falsa

fins a aconseguir que es converteixi en una veritat
en l’imaginari de la població. Això ho expliquen per-
fectament algunes persones enteses en la matèria i
també aquelles persones opinadores professionals
que es passegen pels platós de
tants programes de tertúlies,
dels que ofereixen, sobretot,
panem et circenses.

Qui no recorda els bombar-
dejos de l’estiu? Aquelles can-
çons amb què ens martiritzaven
durant l’època estival? Doncs les
campanyes mediàtiques de cri-
minalització de l’ocupació no en
són ni més ni menys que un bon
exemple. Han arribat per que-
dar-se en substitució dels vells
èxits estiuencs. Podríem fins i
tot posar-hi títols. Un d’ells po-
dria ser: “Compte, no vagi a
buscar el pa que quan torni li
hauran ocupat l’habitatge”.

El que és inaudit és que,
periòdicament, són les dades de
l’administració les que informen
que les ocupacions van baixar
un 7% entre el 2019 i el 2021.
Que el 100% dels pisos ocupats
estaven buits. I que d’aquests, el
73% pertanyien a grans tenidors
com la Sareb. Aquestes són les
darreres dades facilitades per
l’Ajuntament de Barcelona.
Però és clar, el mal ja està fet i
és més còmode quedar-se amb
la mentida que intentar anar a
l’arrel del problema.

I ara, posem-nos per un moment a la pell d’una
persona que ha d’ocupar un habitatge per necessi-
tat, perquè l’han desnonat per no poder assumir l’in-
crement desorbitat del lloguer o perquè no pot pa-
gar la hipoteca, perquè ha perdut la feina i no té xar-
xa de suport econòmic entre la família o les amis-
tats. Si això li passés a vostè, estimada persona que

gentilment està llegint aquest article d’opinió, es que-
daria de braços plegats, sabent que hi ha milers d’ha-
bitatges buits de bancs i d’entitats financeres,
aquells que ens han tret i que són utilitzats com a
mercaderia amb fins de lucre?

Anem ara al punt més cru de la situació: posem
per cas que vostè té una família amb membres me-
nors d’edat, amb persones grans o amb algun grau

de dependència, és a dir, una família vulnerable. Ac-
ceptaria anar-se’n a viure al carrer perquè els bancs
o entitats financeres (també anomenades fons vol-
tor) es neguen a fer-li un lloguer social d’acord amb
els seus ingressos, malgrat que a Catalunya ho pre-
veu la Llei 24/2015? Per cert, aprofito per dir que
l’administració no els pressiona prou perquè la com-
pleixin ni tampoc ofereix sortides dignes d’allotja-

ment perquè vostè i la seva família no acabin al car-
rer. Estic gairebé segura que, si encara li quedessin
forces per pensar, davant d’una situació tan deses-
perada acabaria lluitant per aconseguir un habitatge
buit de grans propietaris i l’ocuparia per poder co-
mençar a gestionar aquest lloguer social al qual té
dret com a persona de bona fe que s’ha vist des-
bordada per les circumstàncies.

Fem aquesta anàlisi: saben
quina és la solució per evitar l’o-
cupació? Garantir el dret a un
habitatge digne! Per això des de
la PAH i altres plataformes so-
cials hem treballat pel dret al
sostre per a totes, que a Cata-
lunya ens va conduir fins a la
consecució de la nostra pre-
uada Llei 24/2015 de mesures
urgents per afrontar l’emer-
gència en l’àmbit de l’habitatge
i la pobresa energètica.

La PAH hem trencat la su-
premacia de la banca a força de
pressionar les seves entitats.
Però ho hem fet de manera pa-
cífica. Queden enrere aquells
temps en què, angoixades per
no poder pagar, ens presentà-
vem a les seves oficines per ex-
plicar els nostres problemes de
liquiditat. Aquelles oficines on,
quan tot anava bé, ens atenia l’e-
quip de comercials ben entre-
nats per dir-nos que estàvem
fent la inversió de la nostra
vida, que l’habitatge mai no es
depreciaria, que tot era xerino-
la. I, de sobte, tot es va torçar i
van començar a tractar-nos amb
menyspreu, a fer-nos sentir cul-

pables per haver “volgut viure per sobre de les nos-
tres possibilitats”… Ah, “és el mercat, amic”. Va ser
aquí quan vam fer recollida de la intel·ligència
col·lectiva que ens caracteritza i vam començar a vi-
sitar-los en manades, sempre molt pacífiques, però
gens disposades a anar-nos-en sense una solució.

Així que, bancs i voltors: un desnonament?
Una ocupació!

per Lucía Navarro, activista de la PAH de Barcelona

A qui interessa criminalitzar l’ocupació?
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NLes millors
perles

Puja a un cotxe que no és seu, l’engega, avança uns metres i
xoca contra un altre vehicle aparcat i una casa. Abans que

treguis conclusions sobre l’autor dels fets, has de saber que és
un border collie. S’ha convertit en el gos més famós de Gal·les.

Uns investigadors fan reviure virus de 48.500 anys
d’antiguitat que havien quedat sota el gel permanent

de Sibèria. Diuen els científics que no creuen que suposin
gaire perill, però potser no calia jugar-se-la, no?

Una dona aconsegueix el seu somni de graduar-se a la
universitat 71 anys després d’haver-s’hi matriculat per

primer cop. Joyce DeFauw, de 90 anys, ha acabat la carrera i ha
deixat un exemple inesborrable als seus 17 nets i 24 besnets.

El Grinch existeix, però és una dona de Nova York.Concretament, és la lladre que ha entrat a casa de
l’actor Robert de Niro per robar-li els regals que hi havia
sota l’arbre de Nadal. La policia l’ha detingut in fraganti.

LA FOTOTwitter (@fifaworldcup_es)
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Tribuna

Les tendències alcistes del preu de l’electrici-
tat s’estan produint en un context de crisi
econòmica i social derivada de la crisi sani-
tària de la covid. Els impactes devastadors de

la pandèmia ens desvelen xifres alarmants, com ara
l’increment de l’exclusió social severa. Això ens situa
davant d’una societat cada cop més desigual, en la
qual el grup que més augmenta és el de les persones
més desafavorides, a les quals els és cada cop més di-
fícil participar en la societat per les seves dificultats
per accedir al treball, consum, habitatge o serveis bà-
sics. És preocupant que, mentre que aquest gruix de
persones han caigut en situació d’exclusió amb una
rapidesa vertiginosa en context de crisi, el procés de
sortida d’aquesta situació en context de recuperació
serà molt més lent. Però, a casa nostra, no tothom ho
està patint de la mateixa manera: la geografia urba-
na de la pobresa a Barcelona posa en relleu les desi-
gualtats a la ciutat.

A tot això s’ha d’afegir que l’hivern que s’acosta es
preveu que serà un dels més durs a Europa, però no
pas perquè hagi de ser més fred que la mitjana, sinó,
en gran part, per les conseqüències de la invasió rus-
sa d’Ucraïna i la inflació.

A l’Estat espanyol no s’espera, de moment, arribar
a l’extrem de tenir talls de subministraments, però la
guerra es nota des de fa mesos a les factures dels sub-
ministraments bàsics. Són moltes les famílies a casa
nostra que seran incapaces de mantenir el seu habi-
tatge a una temperatura adequada durant els mesos

freds o s’hauran d’endarrerir en el pagament dels re-
buts dels subministraments bàsics.

Centrant-nos en les tarifes elèctriques, ens cal de-
fensar la necessitat d’abordar els assumptes relacio-
nats amb l’energia des d’un enfocament basat en els
drets humans. Un canvi de paradigma, un nou con-
tracte social, encaminat a fer que les persones deixin
de ser considerades mers clients d’una empresa sub-
ministradora i passin a ser titulars d’un dret subjec-
tiu als subministraments bàsics a un preu assequible
i dins d’uns paràmetres de consum bàsics i essencials.
Ens cal transitar de l’assistencialisme i els privilegis a
l’àmbit de les necessitats i els drets.

És per aquesta raó que considerem que la formu-
lació del dret humà a l’energia és una prioritat davant
la mercantilització que està patint aquest bé comú. Mer-
cantilització que implica que el poder de control sobre
aquest bé bàsic es concentri en mans d’uns quants ac-
tors econòmics, grans oligopolis, amb el vistiplau de les
autoritats públiques.

Sabent que l’energia és indispensable per a la vida de
les persones, no ens podem permetre durant més temps
el luxe de deixar la seva supervisió en mans purament pri-
vades, ja que qui té el poder sobre el subministrament
energètic acaba exercint control sobre la societat. Revertir
les lògiques imperants avui dia passa per la formulació
i el reconeixement del dret humà a l’energia. No serà una
tasca fàcil, però sí que és possible: només cal que gosem
jugar la partida, com així ho hem fet en el darrer infor-
me de la Sindicatura de Greuges de Barcelona.

Ens cal defensar 
la necessitat d’abordar 

els assumptes relacionats
amb l’energia des d’un

enfocament basat 
en els drets humans

““
per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

El dret humà a l’energia
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@martacava: M’han regalat un lot de Nadal
i hi havia cava. Això em recorda que durant
les tres pròximes setmanes arriba el pic de
l’humor amb el meu cognom. Il·lusionada.

@PunsodaRicart: “Bon dia, filla. Que m’a-
companyaries a signar el testament vital?
Es tracta d’un document que diu que, si
perdo molt del cap, em pots matar”.

@LaPous_: Abraceu-me, perquè he fet el
trajecte convençuda que anava agafada a
la barra del metro, i era una barra de ferro
que un senyor duia a les mans. Vinga, adeu.

Flaixos
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L’àrea metropolitana bar-
celonina és una realitat
menystinguda informati-

vament com a entitat geogràfica,
política i social, i el diari metro-
polità Líniavol fer-la visible, a més
d’enfortir el sentiment de perti-
nença a aquesta comunitat.

És per això que, sumant es-
forços amb Espai Línia, el diari del
Grup Comunicació 21 impulsa
un cicle de conferències que, amb
el títol de La ciutat metropolita-
na: progrés i futur, pretén ser un
espai per a la conversa metropo-
litana serena i responsable. Un
marc de diàleg constant i cons-
tructiu que contribueixi a com-
batre l’excepcionalitat que supo-
sa l’abandonament informatiu
d’una realitat tangible com la
metròpoli barcelonina.

És en aquest context que s’em-
marca la conversa amb l’alcalde de
Cornellà i vicepresident executiu de
l’AMB, Antonio Balmón, que tin-
drà lloc dimecres 18 de gener a les
19:00h a Espai Línia (carrer Gi-
rona 52, Barcelona). L’entrada
és lliure i oberta a qualsevol per-
sona que estigui interessada en el
debat metropolità, i hi haurà torn
de preguntes al final. La confe-

rència serà en format conversa
amb un periodista del diari Línia
i versarà sobre els grans reptes que
afronta l’àrea metropolitana.

El cicle de conferències va ar-
rencar amb l’alcaldessa de Sant
Adrià, Filo Cañete, el passat 22 de
novembre, i va continuar el 30 de
novembre amb l’alcaldessa d’Es-
plugues, Pilar Díaz, i el 13 de de-
sembre amb l’alcalde del Prat de
Llobregat, Lluís Mijoler. Ja al ge-
ner, i abans de Balmón, passaran
per Espai Línia l’alcaldessa de
Sant Boi, Lluïsa Moret, i el primer
tinent d’alcaldia de Barcelona,
Jaume Collboni.

Antonio Balmón, en una imatge d’arxiu. Foto: Joanna Chichelnitzky

Conversa amb Antonio Balmón
» Espai Línia acollirà el 18 de gener a les 19:00h una conferència de l’alcalde de Cornellà

» L’acte s’emmarca en el cicle La ciutat metropolitana: progrés i futur que organitza el diari Línia

UN ESPAI OBERT
A TOTHOM

4Espai Línia és el primer
centre de comunicació de
proximitat. El local, de 368
metres quadrats, està obert
a tothom. A més d’exposi-
cions de gran format, acull
conferències i debats, i posa
a disposició d’entitats i d’or-
ganitzacions, gratuïtament,
una sala de conferències
perfectament equipada.

Espai Línia, la Casa dels Barris



líniacornellà.cat Desembre 2022

Ciutat

| 10

Atenen unes 9.000 persones
dependents a la ciutat

SERVEIS4La Fundació per a
l’Atenció a Persones Depen-
dents, una iniciativa creada el
2005 per l’Ajuntament, la Di-
putació, Creu Roja i Tecsal SA, va
atendre 8.790 persones el 2021,
que es van beneficiar dels seus
serveis i programes. En concret,
es van atendre i orientar 1.585 fa-
mílies, mentre que es van re-
partir 12.434 àpats a domicili.

Aquestes xifres han estat
possibles gràcies als 181 profes-
sionals que hi treballen, més
una trentena de voluntaris que
fan tasques de suport. A més, hi

col·laboren una cinquantena de
professionals que ofereixen els
seus serveis de manera regular,
com ara perruquers, podòlegs,
psicòlegs, monitors o treballa-
dores de la llar, entre altres. 

En relació amb l’atenció a les
persones dependents, l’Ajunta-
ment acaba de posar en marxa
l’Oficina Municipal d’Informació
i Tramitació Social, ubicada als
baixos del Centre Cultural Joan
G. Nieto. Inclou l’equip munici-
pal d’atenció a la dependència i
s’erigeix en un espai de refe-
rència per a les famílies. 

Detenen 10 ultres del Cornellà
pels incidents a l’Splau

INVESTIGACIÓ4Els Mossos han
detingut 10 persones relaciona-
des amb la baralla del 25 de se-
tembre entre aficionats de la
UE Cornellà i del Castelló. Els
fets van tenir lloc una hora abans
del partit de lliga a l’Splau quan,
segons els aficionats castello-
nencs, un seguit de persones
van apropar-se’ls amb bats de
beisbol i pals amb intenció d’a-
gredir-los. Els incidents van dei-
xar diversos ferits, entre ells
una dona gran que va caure a
terra a causa de les corredisses. 

Segons ha informat la policia,

els detinguts formen part d’un
grup de seguidors ultres del Cor-
nellà, els Cornehools, i que la ba-
ralla té un rerefons polític, ja que
les aficions dels dos equips tenen
ideologies diferents. Per tot ple-
gat, als detinguts se’ls acusa d’un
delicte de lesions, baralla tu-
multuària i un delicte d’odi.

No obstant això, des del grup
denuncien una campanya de
“repressió” i asseguren que les
detencions, que es van produir
a mitjan novembre, es van fer
“de manera aleatòria, irrom-
pent a les cases i llocs de feina”.

ERC i EUiA sumen forces de
cara a les eleccions municipals
POLÍTICA4ERC i Esquerra Uni-
da i Alternativa (EUiA) es pre-
sentaran juntes a les pròximes
eleccions municipals. Així ho
van anunciar a principis de mes
les dues formacions, en una roda
de premsa amb la participació de
la cap de llista republicana, Ra-
quel Albiol; la responsable d’or-
ganització local d’EUiA, Yasmi-
na Sánchez, i l’exregidor i exdi-
putat d’ERC, Joan Tardà. A l’ac-
te també hi van assistir Joan Jo-

sep Nuet, excoordinador d’E-
UiA i Adelina Escandell, sena-
dora d’ERC. “La coalició no sor-
geix del no-res, fa temps que tre-
ballem plegats, és una aliança na-
tural nascuda de les lluites com-
partides”, va expressar Sánchez. 

Qui també ha mogut fitxa és
Junts, que ha escollit Oriol An-
guera com a candidat a l’alcaldia.
És llicenciat en Ciències del tre-
ball i és fill de comerciants del
Centre i Sant Ildefons.

L’atenció a la gent gran dependent és un pilar de la fundació. Foto: Pexels

Foto: ERC

Civisme | 850 euros de multa per no llençar bé la brossa
L’Ajuntament ha modificat l’ordenança de convivència i ciutadania per incrementar les sancions

per a aquells veïns que no facin bon ús dels contenidors d’escombraries. En aquest sentit, 
es multarà amb 850 euros a aquells que deixin residus a fora dels contenidors.

TRIBUNALS4El jurat popular
ha declarat, per unanimitat, cul-
pable d’assassinat amb traïdoria
l’acusat de matar Janet Jumillas
a Cornellà el març del 2019. Els
jurats consideren que Aitor G. va
apunyalar la dona al domicili
d’ell amb diverses ferides a la
zona cervical i altres parts del cos,
va netejar el pis i va desfer-se del
cos, que va ser trobat dos mesos
després de la seva desaparició en
un solar del Prat.

D’aquesta manera, els mem-
bres del tribunal popular no
s’han cregut la versió de l’acusat,
que va dir que hauria estat un al-
tre home, desconegut, qui va
apunyalar la dona a casa seva i va
fer desaparèixer el cadàver. Tam-
poc han considerat que tingués
les facultats alterades pel consum
de drogues. Un cop emès el ve-
redicte del jurat, ara el jutge
haurà de dictar sentència.

El veredicte, fet públic di-
marts dia 20 a la tarda a l’Au-

diència de Barcelona, considera
provada la versió de la fiscalia i de
l’acusació particular. Així, veu
demostrat que Jumillas va anar
a casa de l’acusat el matí del 13 de
març. Havien quedat allà perquè
la víctima havia de cobrar 25 o 30
euros que l’acusat li devia per
l’adquisició de marihuana el dia
abans. Un cop al pis d’ell, al bar-
ri de Riera de Cornellà, l’home la
va atacar per sorpresa i “sense
oportunitat de defensa eficaç”

amb una o diverses armes blan-
ques i li va clavar diverses vega-
des al coll, l’esquena i altres parts
del cos. La dona tenia ferides als
braços en senyal de defensa.

Un cop llegit el veredicte, fis-
calia i acusació particular van re-
iterar les seves peticions de pena
de 19 anys de presó, tot recordant
que l’acusat no ha col·laborat
amb la justícia, no ha demanat
perdó a la família i no va dir on
estava enterrat el cos de la Janet.

Els Mossos porten l’acusat a casa seva en un registre del 2019. Foto: ACN

El jurat declara culpable l’acusat
d’assassinar Janet Jumillas

» Un cop llegit el veredicte, ara el jutge ha de dictar sentència
» La fiscalia i l’acusació demanen 19 anys de presó per a Aitor G.
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Algoritme. Què és un al-
goritme? Quan la ma-
joria pensem en la defi-
nició d’aquest concepte,

ens venen al cap Google o Face-
book. Sovint, es relacionen els al-
goritmes amb el sistema que fan
servir les grans companyies tec-
nològiques per ordenar els resul-
tats de les cerques. Malgrat això,
lluny del relat lluminós de Silicon
Valley, els algoritmes, avui dia, po-
den ser molt més simples i estan
presents a la nostra vida sense que
ens n’adonem. 

La periodista Karma Peiró,
en la seva recerca Intel·ligència
Artificial. Decisions Automatit-
zades a Catalunya, defineix els al-
goritmes com “un conjunt d’or-
dres que cal seguir per resoldre un
problema o una tasca”. Quelcom
similar a una recepta de cuina.
Amb l’arribada de les noves tec-
nologies, aquesta funció, que
temps enrere era manual, ara es
fa de forma automatitzada. En un
exemple senzill es pot entendre
millor: abans, els mestres havien
de determinar la nota mitjana de
totes les assignatures dels seus
alumnes amb la calculadora o
fent sumes i divisions en un paper.
Ara, els docents introdueixen les
notes en un programa i aquest,
sense mediació humana, deter-
mina la nota mitjana dels estu-
diants. Això és un algoritme? Sí,
un de molt senzill. Els algoritmes
són, per tant, un conjunt d’ordres
que donem a una màquina perquè
ens doni un resultat, ordeni una
llista o faci una predicció. El pro-
blema de tot plegat és que aquests
sistemes s’han estès sense atura-
dor i ara juguen un paper desta-
cat en el nostre dia a dia. Alhora,
s’han sofisticat i generen debat.

ALGORITMES QUOTIDIANS
D’ençà que ens llevem al matí es-
tem generant dades que poden ser
aprofitades per algoritmes. Apa-
guem l’alarma del mòbil, mirem les
nostres xarxes socials, anem en
transport públic, som captats per
les càmeres que hi ha a la nostra
ciutat, fem un pagament amb tar-
geta, demanem hora al CAP per in-
ternet, retirem diners del banc...
Fins i tot hi ha empreses que in-
tenten extreure’ns dades mentre
dormim, amb rellotges intel·li-
gents que ens mesuren les pulsa-
cions. Vivim en l’era de les dades
i, el que és més important, els en-
ginyers han après a gestionar-ne
enormes quantitats gràcies als al-
goritmes. Així, decisions que abans
es prenien de forma lenta, ara en
pocs segons poden quedar resoltes.

“En el sector privat és obvi que
s’utilitzen algoritmes”, explica el
periodista especialitzat en noves
tecnologies Pablo Jiménez. “Un
banc, per estimar si dona un crè-
dit a un client, fa servir sistemes
d’aquesta mena”, afegeix. De fet,
és en les finances on més algorit-
mes ens afecten. Les assegurado-
res, per exemple, determinen amb
dades si un jove de 18 anys té més
probabilitats de patir un accident
de cotxe que una dona de 50 i, en
funció d’això, els ofereixen pro-

ductes diferents. Els bancs, per al-
tra banda, tenen prou informació
per saber si un client podria voler
una hipoteca aviat i d’aquesta
manera oferir-li el servei abans que
l’hagi demanat. També existeixen
sistemes automatitzats que de-
terminen si a un client li han ro-
bat la targeta perquè les compres
que està fent no tenen res a veu-
re amb els seus moviments de di-
ners freqüents.

Aquests, però, no són els únics
algoritmes amb els quals ens to-

pem diàriament. En el seu estudi,
Peiró n’identifica més de 50 que
s’utilitzen a Catalunya. 

Un dels camps en els quals n’hi
ha més és la medicina. Hi ha sis-
temes que s’estan començant a im-
plementar als hospitals de Barce-
lona i que permeten determinar
quina quantitat exacta de medi-
caments ha de rebre un pacient
que acaba de viure un trasplanta-
ment de ronyó. D’aquesta mane-
ra, s’evita que el cos rebutgi el nou
òrgan. També hi ha algoritmes que

permeten saber si una persona pa-
tirà cirrosis o saber si un pacient
tornarà a l’hospital.

En altres sectors, com el de l’e-
ducació, també estem veient casos
similars. “Diversos instituts de
Catalunya ja han provat un algo-
ritme que fa els grups a classe”, as-
senyala Peiró. Partint de 20 pre-
guntes als estudiants, el sistema
estableix quina és la millor manera
d’agrupar-los. Per fer-ho, la mà-
quina determina el caràcter dels
estudiants segons si són introver-

tits o extravertits, assenyats o in-
tuïtius, analítics o emotius i reso-
lutius o reflexius. Segons explica
la periodista, aquest algoritme ha
millorat el rendiment dels grups
“entre un 25% i un 30%”.

En el món de l’empresa, el
nombre de sistemes de decisió au-
tomatitzada és cada vegada més
gran. Les companyies hoteleres o
d’avions poden determinar –tot i
que el grau d’encert és qüestio-
nable– si un client anul·larà una
reserva a última hora i així poden

Vivim en l'era de les dades i els enginyers han après a gestionar-ne enormes quantitats gràcies als algoritmes. Foto: Barcelona Supercomputing Center/ACN

Els trobem a l’àmbit de la seguretat, l’educació, les finances, la feina, el medi
ambient o els serveis socials. Avui dia són molts els algoritmes que defineixen 
i organitzen les nostres vides. En veiem alguns dels més freqüents i ens

preguntem quins són els inconvenients de fiar-ho tot a la tecnologia predictiva 

Algoritmes: caixes
negres omnipresents
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n Els algoritmes s’utilitzen en molts
camps de la vida quotidiana. Malgrat
tot, on més controvèrsia generen és
en l’àmbit de la seguretat.
A casa nostra, des del 2009 les ins-

titucions penitenciàries empren Ris-
Canvi. Aquest sistema es fa servir per
donar o no permisos de sortida als
presos, en funció de la possibilitat
que tenen de cometre un delicte de
nou. “El programa acumula el com-
portament de l’intern a la presó: si ha
agredit algú altre, si ha intentat auto-
lesionar-se o suïcidar-se”, explica la
periodista Karma Peiró. L’algoritme,

però, funciona amb altres paràmetres
més sensibles, com la nacionalitat, la
renda de les famílies del pres o el seu
nivell d’estudis. En la mateixa línia
s’inscriu SAVRY, un algoritme que va-
lora el risc de reincidència en joves i
que fa servir la Generalitat.
Els sistemes automatitzats s’estan

estenent arreu de l’Estat. És l’exemple
de VeriPol, un algoritme que utilitza
la Policia Nacional i que, per tant, no
està en funcionament a Catalunya,
que determina si una denúncia és fal-
sa. Ho fa a través de les paraules que
utilitza qui posa la denúncia. “En re-
alitat, és un sistema creat per un sol
policia a partir de 1.122 denúncies”,
assenyala Paula Guerra, del col·lectiu

AlgoRace. “La policia va dir que era
un agent amb molta experiència... Si
dius la paraula navalla, per exemple,
hi ha molts números que la teva de-
núncia sigui falsa”, afirma Guerra.
“Això és una anàlisi esbiaixada, per-
què què passa amb les persones que
no són natives del territori i tenen un
vocabulari diferent?”, afegeix. 
Per altra banda, des de la mateixa

organització també critiquen l’algo-
ritme VioGén, que s’encarrega de de-
terminar si una dona que denuncia
ser víctima de violència masclista ne-
cessita més protecció pel risc de ser

assassinada. “A més de preguntar si el
maltractador és estranger, assumeix
que si no hi ha violència física, una
dona no patirà una situació de més
violència, i això pot deixar dones fora
de la protecció”, lamenta.
Finalment, a l’Estat s’ha comen-

çat a veure com algunes policies lo-
cals –de moment cap a Catalunya–
estan emprant Eurocop. “Aquest al-
goritme determina a quins barris
s’ha de patrullar perquè hi ha més
possibilitats que hi hagi delictes”, ex-
pliquen des d’AlgoRace. Amb tot,
denuncien que “no s’entrena l’algo-
ritme amb delictes com els de coll
blanc, sinó amb informació esbiaixa-
da de classe i d’ètnia”.

Seguretat predictiva

oferir els seus productes a altres
consumidors. Els diaris, per la
seva banda, ja fa temps que es-
criuen notícies amb algoritmes.
Quan es tracta d’un partit de fut-
bol, el periodista només ha d’in-
troduir el nombre de gols i algu-
nes estadístiques més i l’algoritme
fa la resta. Un cop acabat, el lec-
tor està llegint una notícia re-
dactada per una màquina.

A rebuf de l’àmbit privat, en els
últims anys hem vist com les ad-
ministracions públiques estan
creant els seus propis sistemes de
decisió automatitzada. “El sector
públic va per darrere i contracta
empreses privades per desenvo-
lupar algoritmes, però moltes ve-
gades no sap el que està pagant”,
considera Jiménez.

Sigui com sigui, l’Ajuntament
de Barcelona ha desenvolupat un
algoritme per determinar quina
mena de recursos poden oferir els
treballadors socials a la ciutada-
nia. El sistema va llegir els infor-
mes de milers de primeres cites i
va determinar quina ajuda es do-
nava en cada cas. Actualment, a al-
guns centres de serveis socials, l’al-
goritme suggereix als treballa-
dors quins recursos poden oferir.
Amb això es facilita enormement
la feina, però és el treballador
qui té l’última paraula.

Així mateix, hi ha altres apli-
cacions dels algoritmes, com el
que la Seguretat Social va encar-
regar a la Universitat de Barcelo-
na per detectar les persones que,
per allargar la baixa, fingeixen te-
nir més dolor del real.

O fins i tot hi ha algoritmes en
temes mediambientals, com el
que l’Agència Catalana de l’Aigua
i l’empresa Amphos 21 van crear
i que permet predir el grau de sa-
linitat del riu Llobregat.

Com demostren tots aquests
casos a tall d’exemple, alguns al-
goritmes són útils. “Poden ser un
bon aliat”, puntualitza l’experta en
l’àmbit digital de l’entitat en de-
fensa dels drets humans Lafede,
Judith Membrives. Amb tot, els al-
goritmes també generen proble-
mes, com l’excessiva confiança
que hi tenen les administracions
i la possibilitat de no assumir
conseqüències derivades de les se-
ves decisions polítiques. “El tec-
nosolucionisme fa que, un cop l’al-
goritme ha pres una decisió, no hi
hagi rendició de comptes, perquè
no hi ha un humà a qui adreçar-
se”, considera. I això passa enca-
ra que siguin decisions errònies. 

PROBLEMES ALGORÍTMICS
L’Anna i l’Albert són una parella
que vol assegurar la furgoneta que

Els bancs tenen prou
informació per saber 
si un client podria 
voler una hipoteca
aviat i d'aquesta
manera oferir-li el
servei abans que 
l'hagi demanat

s’acaben de comprar. Han decidit
fer-ho amb una gran companyia
de la qual no volen donar el nom.
A ella, que és veterinària i fa més
de 10 anys que treballa en la ma-
teixa empresa, li demanen 700 eu-
ros l’any. A ell, que és artista i no
té una feina estable, 400. “L’home
que va fer les gestions ens va dir
que les grans empreses tenen
centenars de dades nostres i que
ell no podia dir-nos per què aques-
ta diferència de preus”, relaten. La
majoria d’algoritmes són com
caixes negres. No sabem les dades
que utilitzen, com funcionen ni el
motiu de les seves decisions.

Com en el cas de l’Anna i de
l’Albert, l’algoritme que gestiona
les comandes a domicili que cada
repartidor de Glovo ha de fer
també és opac. “Es tracta d’una es-
tafa, ja que t’enganxa perquè tre-
ballis molt al principi i després,
quan baixa la feina, acabis mar-
xant pel teu propi peu i no pugu-
is denunciar l’explotació que vius”,
considera Dani Gutiérrez, de Ri-
ders x Derechos. Per saber com
gestiona el repartiment de la fei-
na, el govern espanyol va impul-
sar l’anomenada Llei Rider, que
obliga la companyia a mostrar als
comitès d’empresa els criteris se-
gons els quals un repartidor té
unes comandes determinades.

Amb tot, si parlem d’opacitat,
el cas més paradigmàtic és el de
Bosco. Aquest sistema és l’encar-
regat de determinar si una família
rep el bo social de l’Estat espany-
ol. La plataforma d’investigació
periodística Civio va descobrir que
hi havia persones, com els mem-
bres de les famílies nombroses, que
per llei l’havien de rebre, però a les
quals el programa denegava l’aju-
da. És per això que Civio ha de-
manat accedir, per via judicial, al
codi de l’algoritme. Tanmateix, la
justícia mai ho ha permès, al·legant
arguments tan diversos com la
seguretat pública, la seguretat na-
cional o la propietat intel·lectual.
Per a Paula Guerra, de l’organit-
zació que analitza els biaixos ra-
cistes i masclistes dels algoritmes
AlgoRace, no hi ha dubte que “si un
algoritme no funciona bé, s’ha de
poder revisar per dins”. Alhora, el
cas demostra un element més: la fe
cega en la tecnologia. “Es creu que
les tecnologies són neutres”, diu
Membrives, assegurant que “són
productes creats per una societat
concreta i estan travessats pels ei-
xos de poder”.  

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“El tecnosolucionisme
fa que, un cop
l'algoritme ha pres 
una decisió, no hi 
hagi rendició de
comptes, perquè 
no hi ha un humà 
a qui adreçar-se”

Els sistemes d’automatització que s’utilitzen per a 
la predicció en l’àmbit policial o de la justícia 

són els que generen més controvèrsia
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L’Esteve Terradas inaugura 
la biblioteca M. Carmen Brito
HOMENATGE4L’Institut Esteve
Terradas va inaugurar a finals
del novembre la biblioteca M.
Carmen Brito, abans anomena-
da biblioteca Joan Salvat Pa-
passeit. D’aquesta manera es
vol fer un homenatge a M. Car-
men Brito Ruiz, que va ser pro-
fessora d’informàtica al centre
educatiu des del 1998 fins al
2018, ocupant diferents càrrecs,
com ara cap del departament
d’informàtica i sotsdirectora de
Formació Professional

A més, s’ha aprofitat per fer
millores a l’equipament per con-
vertir-lo en un espai “poliva-
lent, modern i funcional”, des-
taquen des del consistori. La
biblioteca disposa de prop de
200 metres quadrats i compta
amb quatre zones diferencia-

des: d’estudi, l’aula Ateca -on es
poden celebrar reunions en línia
i el Club de Realitat Virtual ce-
lebra les seves activitats-, l’espai
Àgora -també per celebrar re-
unions- i una zona multifun-
cional. Aquestes zones, de fet,
poden ser separades quan sigui
necessari amb uns panells mò-
bils que també poden fer fun-
cions de pissarra. 

Per tot plegat, el consistori
destaca que no es tracta només
d’un lloc que convida a la lectu-
ra on anar a consumir informa-
ció, sinó també d’un espai per
crear-ne de nova. 

Totes les taules tenen con-
nexió elèctrica per treballar amb
ordinadors i tots els elements
són mòbils per facilitar la mul-
tifuncionalitat de la sala. 

IGUALTAT4L’Ajuntament i la
Universitat de Barcelona (UB)
han creat la Càtedra UB sobre
perspectiva de gènere i femi-
nismes Ciutat de Cornellà’. La
van presentar el dia 30 de no-
vembre a l’Aula Magna de l’edi-
fici històric de la universitat,
amb la presència de l’alcalde, An-
tonio Balmón; la directora de la
càtedra i professora de la Facul-
tat de Física, Sonia Estradé, i el
rector de la UB, Joan Guàrdia.

Per a Balmón, la creació d’a-
questa càtedra és “una oportu-
nitat per generar coneixement
que compti amb la mirada fe-
menina i de gènere”. Sense anar
més lluny, el batlle va recordar
que l’Ajuntament i la UB ja han
celebrat 13 edicions de la Uni-
versitat d’estiu de les Dones, en
el marc dels cursos Els Juliols.
Aquest és un projecte pioner en
matèria d’igualtat per on han
passat més de 3.500 partici-
pants i prop de 300 docents.
“És important disposar d’aquests
espais de debat, reflexió i inves-
tigació que permeten empoderar
les dones”, va assenyalar Balmón.

“UNA SOCIETAT MÉS JUSTA”
Per la seva banda, Guàrdia va
destacar el potencial que té l’ac-
tivitat acadèmica “per contribuir

a construir una societat més
justa”. Sigui com sigui, aquesta
càtedra permetrà “crear un es-
pai de pensament, de trobada,
de debat i de discussió al voltant
dels coneixements feministes”,
va explicar Estradé. De fet,
aquesta nova càtedra vol donar
visibilitat als estudis amb pers-
pectiva de gènere i impulsar
un coneixement científic femi-
nista i crític.

Per tot plegat, la nova càtedra
Ciutat de Cornellà inclourà l’or-
ganització de la Universitat d’es-
tiu de les Dones, a més de la

creació de l’Escola d’estiu de Fí-
sica i Gènere. La finalitat d’a-
questa iniciativa és combatre el
fet que moltes dones abandonen
la possibilitat d’entrar en el món
laboral en el camp de la física
quan finalitzen els seus estudis
de màster o de grau. 

A més, està previst que se ce-
lebri un Congrés d’hivern en re-
cerca de gènere a Cornellà i
que investigadores de la UB vi-
sitin les escoles de la ciutat el
Dia internacional de la Dona i la
Nena en la Ciència, que es com-
memora l’11 de febrer.

Presentació de la càtedra a l’Aula Magna de la UB. Foto: UB

Cornellà i la UB creen una
càtedra sobre feminismes

Acte de descoberta de la placa commemorativa. Foto: Ins. Esteve Terradas
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CULTURA4“Estar al costat de
Chicuelo és aprendre de música
i sobretot aprendre de la vida,
perquè ell és un gran savi”. Amb
aquestes paraules defineix el ci-
neasta Luis Gibert el guitarrista
flamenc i compositor Juan Gó-
mez ‘Chicuelo’, sobre el qual
acaba d’estrenar un documental
que mostra la faceta més íntima
del músic. “Vaig quedar mera-
vellat de la seva musicalitat i sen-
sibilitat”, recorda Gibert, en de-
claracions a l’ACN, a l’hora de
parlar del moment en el qual va
conèixer Chicuelo. Va ser en el
marc del musical Los Tarantos,
del qual Gibert era productor. En
aquella ocasió, Chicuelo va ser
l’encarregat de crear la música
del muntatge. 

Amb el temps, es va forjar
una relació entre tots dos que va
impulsar la possibilitat de fer un
documental sobre el guitarrista
de Cornellà. “Vam gravar amb
dues càmeres durant sis dies,
deu hores seguides cada dia, se-
guint a Chicuelo per captar allò
que l’ull no pot captar”, assenyala
Gibert, que ha dirigit una peça
que es va estrenar dimecres dia
14 de desembre al Cinema Mal-
dà de Barcelona i que ha estat
produïda per Pep Amores i Mor-
ris Films. Camino a Chicuelo vol

reflectir la vida i personalitat
del guitarrista flamenc més en-
llà de la música. Per tot plegat,
han gravat detalls, “coses im-
perceptibles” per donar contin-
gut a la trama i apropar d’una
forma diferent la feina del gui-
tarrista. “Chicuelo té una gran
personalitat, és amic dels seus
amics i una persona amb una
gran creativitat, sensibilitat i sa-
viesa”, reitera Gibert.

RERE LES CÀMERES
Aprofitant el concert que Chi-
cuelo va fer a Barcelona l’agost
del 2021, el documental segueix
el guitarrista i compositor durant

els dies previs a l’actuació, creant
un viatge emocional tant amb la
preparació de l’espectacle com
amb les trobades de la gent que
ha estat clau per a ell. Gibert acla-
reix que volia obrir “una finestra
a tot el que passava just abans
d’organitzar un concert i que un
artista pugi a un escenari”.

Amb tot, al documental tam-
bé apareixen artistes com Sílvia
Pérez Cruz, Mayte Martín, Mar-
co Mezquida -amb qui Chicuelo
manté una estreta relació artís-
tica- i Chano Domínguez, entre
altres. L’estrena del documental,
a més, coincideix amb la publi-
cació del seu nou disc, Caminos.

Una imatge del documental. Foto: Gramophone Records

“Sensibilitat i saviesa”: estrenen
un documental sobre Chicuelo

LLEURE4És tot un clàssic del
Nadal cornellanenc. El dia 22 de
desembre, la Fira Infantil de
Nadal obre les portes amb pro-
postes lúdiques i educatives per
als infants de 3 a 12 anys. A ex-
cepció dels dies 25 i 26 de de-
sembre, que romandrà tancada,
la Fira Infantil de Nadal s’a-
llargarà fins al dia 31 de de-
sembre. L’horari és d’11 del
matí a vuit de la tarda, excepte
els dies 24 i 31, que tancarà
abans, a les sis de la tarda.

L’espai firal compta amb di-
ferents racons o itineraris dis-
tribuïts entre diversos punts del
pavelló poliesportiu PELL, al
costat del camp de l’Espanyol, i
a l’entrada de l’equipament.
Destaquen els castells inflables,
el llit elàstic, el circuit d’habili-
tats que organitza la Guàrdia Ur-
bana i tallers de treballs manu-
als. Entre aquests últims desta-
ca un de construccions de Lego
i un altre de maquillatge. 

Així i tot, l’estrella de la Fira
Infantil de Nadal tornarà a ser
la patrulla canina de la Guàrdia
Urbana, que celebrarà a l’exte-
rior del poliesportiu exhibicions
amb gossos policia.

Els menors hauran d’estar
acompanyats per un adult res-
ponsable en tot moment. 

Tot a punt per 
a la 29a Fira 
Infantil de Nadal

Èxit d’assistents 
a la Quina de
Cornellà Actitud

SOLIDARITAT4Cornellà Acti-
tud va celebrar el passat dia 17
de desembre la seva Quina de
Nadal, un acte de ciutat que va
aplegar prop de 400 persones al
llarg del dia, que van col·laborar
en la campanya solidària que la
plataforma ha posat en marxa
enguany. Els diners recaptats
aniran a parar a la millora de la
Botiga Solidària. 

En aquest sentit, diverses
entitats, comerços, restaurants i
persones a títol individual han
col·laborat amb la iniciativa,
aportant-hi regals, productes o
experiències, com ara nits d’ho-
tel. “Tothom ha donat una res-
posta súper maca”, explica sa-
tisfeta a Línia Cornellà Valle
Álvarez, membre de Cornellà
Actitud. 

Foto: Cornellà Actitud
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Comerç

L’Splau aplega 50 corredors
al parc de Can Mercader

SOLIDARITAT4El centre co-
mercial Splau va organitzar el
passat dia 15 de desembre una
carrera pel parc de Can Merca-
der que va reunir mig centenar
de persones. Es tracta d’una
cursa organitzada amb la col·la-
boració de Corresolidaris. La
cursa, a més, va estar liderada
per l’influencer Sergio Turull,
@pitufollow a les xarxes. Des-
prés de la celebració de la car-

rera, el centre comercial va do-
nar un xec de 1.000 euros a Cor-
resolidaris, una entitat creada
per aficionats a l’atletisme que
vol recaptar fons per a projectes
solidaris. 

En aquesta línia, del 3 al 5 de
gener l’Splau cedirà a aquesta
entitat dos espais del centre co-
mercial perquè faci una recolli-
da de joguines per als infants de
famílies necessitades.

La Forjadora de Claus difon 
la màgia de Nadal a Abacus

CAMPANYA4Abacus Cornellà
rep la visita de la Forjadora de
Claus, un entranyable perso-
natge que ajudarà els pares i ma-
res a mostrar als seus fills la mà-
gia de Nadal. Aquest personat-
ge s’encarrega de dinamitzar ta-
llers per dissenyar claus úni-
ques. Aquestes claus que elabo-
rin els infants poden ser diposi-
tades en una bústia que hi ha a
la botiga d’Abacus. En fer-ho, els
infants reben un missatge per-

sonalitzat del Tió, el Pare Noel,
els Reis Mags o fins i tot del
Grinch. Tanmateix, d’entre totes
les claus entregades, Abacus
Cornellà escollirà per sorteig la
seva Clau Mestra, que permetrà
a l’infant que l’ha creat rebre un
regal triat per ell a la botiga, i que
el Pare Noel o els Reis s’encar-
regaran de deixar sota el seu ar-
bre de Nadal. Tota la informació
de la campanya es pot trobar a
laclaudenadal.abacus.coop.

CAMPANYA4Els mercats mu-
nicipals ja estan llestos per a Na-
dal, l’època de l’any de més
vendes i que ajuda a maquillar
els resultats anuals. En aquest
sentit, els mercats de Cornellà
han adaptat els seus horaris
per poder oferir els seus serveis.
En aquest sentit, el Mercat de
Sant Ildefons, que va tancar el
dia 6 de desembre i va obrir el
dia 8 al matí, romandrà amb la
persiana pujada els dies 22, 23
i 30 de desembre, de vuit del
matí a vuit del vespre. Els dies
especials, com el 24 i el 31 de de-
sembre, a més del 5 de gener,
estarà obert de vuit del matí fins
a les tres de la tarda. 

En el cas del Mercat Centre,
els horaris són similars. Els dies
23 i 30 de desembre romandrà
obert de vuit del matí a vuit de la
tarda, mentre que el 22, 24 i 31
de desembre, a més del 5 de ge-
ner, ho farà de vuit del matí a tres
de la tarda. 

Pel que fa al Mercat Marsans,
el dia 22 de desembre estarà
obert de vuit a dues del migdia.

L’endemà, dia 23, i el 30 de de-
sembre, l’horari serà de vuit del
matí a vuit del vespre, mentre
que els dies 24 i 31 l’equipament
tancarà a dos quarts de tres de la
tarda. El 5 de gener, en la línia
dels altres dos mercats, estarà
obert de vuit del matí fins a les
dues de la tarda. 

A més, els mercats també
són escenaris de les activitats de
Nadal. Sense anar més lluny, el
dia 17 de desembre tots tres van

acollir una cantada de nadales
durant el matí, organitzada per
l’entitat Cornellà Compra a Casa,
i que va anar a càrrec de l’enti-
tat Hijos de Almáchar i del Grup
Vocal Zetània.

Per altra banda, i també en
el marc de la campanya de Na-
dal, la Fira de Santa Llúcia,
organitzada per Crear Cornellà,
va estar instal·lada a la plaça de
l’Església fins el passat di-
umenge 18 de desembre.

Els comerciants esperen Nadal amb candeletes. Foto: Ajuntament

Els Mercats posen tota la carn 
a la graella aprofitant Nadal

Consum | Irregularitats al Black Friday
La Comissió Europea i 13 autoritats dels estats de la Unió Europea han

detectat irregularitats en una de cada quatre ofertes en línia pel Black
Friday. La investigació s’ha centrat en 16.000 productes de 176 webs. 
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Esports Futbol | La UE Cornellà visita el CD Calahorra 
El conjunt de Gonzalo Riutort visitarà el pròxim dissabte 7 de gener el CD Calahorra, en  partit

corresponent a la 18a jornada de la 1a RFEF. La UE Cornellà hi arribarà després de trencar una ratxa
de vuit cites sense guanyar amb el triomf per 1-0 contra el CD Numancia del passat 18 de desembre. 

"Quan veia [José M.] en Breva al
pavelló, intentava amagar-me
d'ell perquè em sabia greu tor-
nar-li a dir que no. Ell volia que
anés a entrenar-me un dia per
provar i jo era petita i no conei-
xia cap de les que podien ser les
meves companyes al Basket Al-
meda", confessa, divertida, Alba
Barneda (Vilanova i la Geltrú,
2003), que anava al club amb el
seu pare per veure les pràctiques
de la seva germana, Maria Bar-
neda, i durant una estona llen-
çava a l'altra cistella.

En Breva va tenir molta pa-
ciència i Barneda va decidir un
dia fer el pas: "Sort que ell va in-
sistir i que hi vaig anar". Recor-
da com si fos ahir com tremola-
va i els seus dubtes sobre entrar
o no a les instal·lacions. Tothom
la va acollir molt bé. Les seves
primeres entrenadores van ser
Laura Blanco i Mónica González.

Quan fa poc va tornar a veu-
re la final del campionat d'Es-
panya mini de 2015, a San Fer-
nando (Cádiz), la vilanovina va
ser encara més conscient de
com ha crescut "com a esportista
i persona" en aquests nou anys
al club. "Em vaig veure canvia-
díssima com a jugadora. Llavors
era petita i feia poca cosa més
que seguir la pilota. Jo venia de
jugar amb les amigues i per
passar-ho bé al Club Bàsquet
Samà, i feia poc que m'havia fit-
xat el Basket Almeda", refle-
xiona l'alera, que entre els cinc
i els 12 anys va fer taekwondo,

una "excusa divertida" per com-
partir més temps amb les seves
amistats, a l'Escola El Cim, de la
seva ciutat. "Diria que he perdut
aquella flexibilitat...", afegeix.

L'entrevistada té una sensi-
bilitat especial per descriure
com la fan sentir les persones a
qui estima, com la seva compa-
nya d'equip Júlia Aviñoa: "Per a
mi la Júlia és com els mitjons
que et poses quan surts del llit a
l'hivern. Sempre hi és i em dona
suport per a tot". La petita dels
Aviñoa, la Marina, ara al Club
Joventut Badalona, li va fer des-
cobrir el plaer d'escriure.

UNA BONA ABRAÇADA
"Estava passant una època com-
plicada i la Marina em va reco-
manar que provés d'escriure
quan tingués un moment lliure.
T'ajuda a expressar-te sense ha-
ver-ho de dir a ningú i a enten-
dre millor com et sents", defen-
sa Barneda, que contagia la seva
alegria i li encanta saludar amb
una bona abraçada, i intenta
ocultar la tristesa perquè no li
agrada gaire compartir els seus
"sentiments dolents".

La seva cara, però, la delata.
És pura expressivitat. "Quan
tracto de dissimular que no estic
bé, diria que l'equip sap què es-
tic pensant...", confessa l'alera,
que se sent una privilegiada per
formar per part de la banqueta
del Basket Almeda, tot un com-
plex vitamínic en què totes su-
men, es donen la mà, s'animen i
no hi ha secrets. "La banqueta de
qualsevol equip del club és una
festa i això arriba a la grada, tant
a qui ja ens coneix com a qui ens
veu per primer cop", descriu.

Sens dubte, el Basket Al-
meda és una entitat singular.
"Pocs clubs et permeten equi-
vocar-te molt perquè aprengu-
is. N'hi ha que només busquen
competir i potser la millor ju-
gadora participarà 35 minuts, la
segona, 30, i les que no desta-
quin tant no tindran cap opor-
tunitat", agraeix una Barneda
il·lusionada amb la nova aven-
tura que emprendrà després
de les vacances de Nadal.

ELS MÉS PETITS I PETITES
El pròxim 9 de gener serà el seu
primer dia de pràctiques com a
professora a l'Escola Llebetx, de
Vilanova i la Geltrú. "No sé com
anirà", comenta, expectant,
aquesta estudiant de segon d'E-
ducació Primària que no desta-
ca fer després Educació Infantil
(P3, P4 i P5). "M'agrada molt
més treballar amb els més petits

i petites perquè et tenen i et
transmeten més afecte i respec-
te. És guai el que els pots ense-
nyar a través d'aquestes emo-
cions, i també els parles de la
vida i els ajudes a espavilar-se
per al dia de demà. No és un te-
mari molt tancat com en cursos
superiors", enraona Barneda.

Encara transmet més passió
quan parla de la seva família. Els
pares, Raimon Barneda, exju-
gador del Bàsquet Manresa o
del Club Ourense Baloncesto, i
Chus Santos, que com el seu
marit va jugar al Club Esportiu
Vilanova i al Club Bàsquet
Samà, li han ensenyat a "gaudir
de debò del bàsquet i mil coses
més. Cada dia comparteixen
amb mi molts detalls! Mon pare
m'ha ensenyat molts aspectes
tàctics, de comportament...".
De la seva germana, Maria Bar-
neda, jugadora del CD Zamarat,

admira "tot el que ha aconseguit
i aconseguirà perquè és una
treballadora inesgotable. M'en-
canta veure-la jugar".

Amb els anys, Barneda ha
après a fruir defensant, sobretot
des que fer-ho es va convertir en
un gran repte. "Fa anys jugava
d'alera pivot i, com que era de les
més grans i altes, no em calia de-
fensar amb molta intensitat a les
interiors", confessa. Ara que és
alera i ha d'intentar aturar ex-
teriors a qui moltes vegades els
treu “un cap", s'hi deixa la pell.
El procés no ha estat gens sen-
zill: "Al principi em va costar
moltíssim. Eren més ràpides
que jo i llençaven, penetraven...
Hi havia partits en què al tercer
quart ja havia comès les cinc fal-
tes". Sent que ha millorat molt
en defensa i que ho pot fer més.

On té molt marge de crei-
xement és en la confiança en el
seu tir. "A finals de la tempo-
rada passada sí que en tenia
molta, però aquesta... Si confiés
100% en mi, seria una tiradora.
No tan bona com mon pare, és
clar", exposa.

Costa trobar una jugadora
més regular que Barneda en as-
pectes com el rebot, les recupe-
racions, els punts o les faltes re-
budes i comeses. Els seus nú-
meros en les tres temporades a
Lliga Femenina 2 són extraor-
dinàriament similars. "Crec que
si tinc els minuts que tinc
[aquest curs 28:11 de mitjana] és
perquè sumo, encara que sigui
en petites coses, i poques vega-
des resto molt. L'únic camí cap
a la regularitat és la constància,
deixar-t'hi la pell i ser tu matei-
xa", conclou Barneda.

Toni Delgado
CORNELLÀ

L’autenticitat d’AlbaBarneda
» L’alera del Basket Almeda estudia segon d’Educació Primària i no descarta fer Educació Infantil  
» “Sort que en Breva va insistir perquè anés a provar al club i que vaig fer el pas”, celebra Barneda 

Alba Barneda, alera del Basket Almeda. Foto: Toni Delgado
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Juan Diego Botto es posa a la pell de Fe-
derico García Lorca per acostar-nos els as-
pectes menys coneguts de la vida i l’obra
del poeta, amb la voluntat de trobar allò
que ens interpel·la i fer-lo viu i actual. Amb
ironia i emotivitat, l’autor relata la seva tra-
jectòria artística, la seva vida personal i la
seva necessitat de llibertat.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Una noche sin luna
Juan Diego Botto

L’àlbum de debut de la cantautora de Gra-
nollers Laia Llach ja és aquí: Sol d’hivern (La
Catenària) ha vist la llum aquest mes de
desembre. Es tracta d’un disc format per
una desena de cançons en les quals la gui-
tarra té un gran protagonisme. “La so-
noritat de la guitarra i la veu  és el so que
soc capaç de crear i és el so amb què vull
donar-me a conèixer”, ha dit a Enderrock.

Música

L’Elena (Vicky Luengo) i l’Iván (Pol López)
decideixen construir una nova vida al
bosc, però aleshores comencen a sorgir
diferències entre ells: tenen punts de vis-
ta diferents sobre com viure a la natura.
Això posarà en perill el seu futur com a
parella. Suro té deu nominacions als
Premis Gaudí i dues (millor actriu i di-
recció novella) als Premis Goya. 

Pelis i sèries

Suro
Mikel Gurrea

Sol d’hivern
Laia Llach

Llums de Sant Pau 
Nadal ja és aquí i una de les millors maneres de gaudir-lo
a Barcelona és, sens dubte, visitant Els llums de Sant Pau.
Des del passat 22 de novembre i fins al 15 de gener, el

recinte modernista de Sant Pau està completament il·lu-
minat i ofereix una experiència immersiva a qui el visita.
És el segon any consecutiu que es fa aquest espectacle
lumínic a l’històric edifici barceloní, i en aquesta ocasió
porta per títol L’univers de la llum. Es tracta d’un recorre-
gut ampliat respecte al de l’any passat i permet als assis-

tents endinsar-se “dins dels misteris del cosmos”.

Aitana Ocaña (Sant Climent de Llobregat, 1999)
no ha deixat de créixer com a artista des que va
sortir de l’acadèmia d’Operación Triunfo 2017. A
més de vendre discos a dojo i d’omplir estadis a
vessar amb els seus concerts, la jove cantant s’ha

atrevit també amb el món de la interpretació.
Aquest mes de desembre s’ha estrenat la seva pri-
mera sèrie, La última, a Disney +. Es tracta d’una

història d’amor que protagonitza amb Miguel Ber-
nardeau, fill d’Ana Duato i actor d’èxit, que fins fa
poc era la seva parella sentimental. I és que, des-

prés d’una setmana promocionant plegats la sèrie
i concedint entrevistes fent veure que estaven tan
enamorats com sempre, va saltar una notícia del
tot inesperada: la relació s’havia acabat. A partir

d’aquí, les xarxes socials es van omplir d’imatges i
de comentaris analitzant l’actitud de tots dos du-

rant la promoció de la sèrie. Hi havia pistes.

A I T A N AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una jove estrella de la música
I ara també és actriu

Famosos

Deixar la relació amb Miguel Bernardeau
Justament després d’haver estrenat una sèrie romàntica junts 

Analitzen cada entrevista
Ara tothom veu senyals durant la promoció de la sèrie

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Rita se’n va als Estats Units a fer d’au-
pair sense saber-ho del tot. Un dia es tro-
ba a l’aeroport de Barcelona preparada
per agafar un avió que, teòricament, l’ha
de dur a Nova York, on aprendrà anglès
durant l’estiu. Però el seu ínfim coneixe-
ment de la llengua la porta, per caram-
bola, fins a Atlanta, a casa dels Bookland,
on tindrà cura dels tres fills de la família.

Llibres

Les calces al sol
Regina Rodríguez Sirvent

| The Witcher 3
La tercera entrega de la saga The Witcher barreja aventura, rol i acció en un
món èpic i fantasiós. Disponible per a PS 4 i 5, Xbox One i Series X/S, i PC.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CANVIS 

A l’hivern reduïm inconscientment el consum de fruites 
i verdures, cosa que debilita el nostre organisme

MASCARETA

DIETA

VENTILACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

El fred ja és aquí i ha arribat per quedar-se, segons advertei-
xen els meteoròlegs. I amb el fred es multipliquen les ma-
lalties que hi estan associades, sobretot les respiratòries.

Sovint les confonem, però són molt diferents entre elles: refre-
dat, catarro, grip estacional, otitis i sinusitis, a més del coronavi-
rus, és clar, són les més freqüents. Menys usuals, però més peri-
lloses, són les bronquitis i les pneumònies. 
En condicions de baixes temperatures les nostres defenses

disminueixen i les mucoses són menys efectives. El nas també
queda afectat i ja no filtra com hauria de fer-ho, ni pot escalfar
prou l’aire que inhalem perquè arribi als pulmons a la tempera-
tura apropiada. La situació és especialment perillosa per als me-
nors de tres anys, els més grans de 65 i els malalts crònics. Els in-
fants, a més, són molt propensos a patir bronquiolitis.
Si el quadre no és greu, el millor és fer repòs, menjar adequa-

dament i prendre antiinflamatoris, mucolítics i expectorants.
Només cal prendre antibiòtics en cas que apareguin infeccions
per bacteris o fongs, però són molt poc útils contra els virus,
que són els sospitosos habituals quan fa més fred. 

Temporada alta de virus

Els canvis bruscos de temperatura són l’origen 
de la majoria de refredats i malalties víriques

Les claus

Tot i que no és obligatòria, fer servir la mascareta 
pot ajudar els grups de risc a reduir el perill de contagi    

Si alguna cosa hem après de la pandèmia 
és la importància d’airejar els ambients on vivim i treballem
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